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Klaus podpořil vládní reformu financování výzkumu

Praha 10. dubna (ČTK), mhm rot
Prezident Václav Klaus stvrdil podpisem vládní reformu způsobu financování vědy a výzkumu. Novela má zefektivnit
a zjednodušit systém státní podpory výzkumných organizací. Podpora má být více zaměřena na konkrétní dosažené
výsledky.
Novela, která nabude účinnosti počátkem července, snižuje z 18 na sedm počet centrálních úřadů, které rozdělují
peníze státu na výzkum a vývoj. Počítá naopak se vznikem Technologické agentury ČR, která má zastřešit financování
aplikovaného výzkumu podle dosahovaných výsledků. Plnila by roli, kterou má mít pro základní výzkum Grantová
agentura ČR.
Norma rovněž výslovně umožní podporu inovací. Klade větší důraz na ochranu duševního vlastnictví a průmyslových
práv a odstraňuje překážky pro komercionalizaci výsledků výzkumu a inovací. Reforma podle vlády zjednoduší podporu
vědecké práce, zajistí její vyšší efektivitu a využití pro inovace, větší provázání se soukromou sférou včetně jejího podílu
na financování a také intenzivnější zapojení českých vědců a techniků do mezinárodní spolupráce.
Novela by měla přinést efektivní využití prostředků ze strukturálních fondů a rámcových programů EU. Má rovněž
umožnit transformaci části vysokých škol na výzkumné univerzity, které se budou více zaměřovat na základní výzkum.
Dosavadní roztříštěný systém financování vědy a výzkumu není podle vlády schopen poskytovat prostředky efektivně a
včas a využívat zdroje Evropské unie. Reforma bude spočívat v množství dílčích kroků; mohla by být dokončena v roce
2012, kdy už by měly plynout peníze na vědu a výzkum přes nové poskytovatele.
Součástí novely je také sporná změna zákona o vysokých školách, která zavádí kontroverzní úpravu zaměstnávání
akademických pracovníků. Podle ní mají vysoké školy od příštího roku zaměstnávat akademiky i na dobu neurčitou.
Dosud mohou mít smlouvu jen na dobu určitou, zpravidla na pět let, ale bez dalšího omezení.
Nově by školy měly podle návrhu, který poslanci prosadili přes odpor ministerstva školství i zástupců škol, smlouvy
uzavírat maximálně na deset let, přičemž akademici by měli smlouvu nejméně na dva roky. Po deseti letech by škola
mohla mít s akademickým pracovníkem smlouvu jen na dobu neurčitou. Akademici by navíc mohli o změnu smlouvy
předem sami požádat. Senátoři se to rozhodli napravit samostatnou novelou vzhledem k tomu, že školy by podle
navrhovaného znění musely akademiky zaměstnávat bez ohledu na to, zda pro ně mají práci a peníze na mzdu.


